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TUARA3CABÁHIL Ó SHEAMUS Ó NÉILL,

Ó Chluain Meala, Ó Caiseal,

agus anois i

Sion Hill, Bóthar Naomh Mhuire, Gaillimb.

Sa mbliain 1905, bhi Seamus Ó Clandiollúin mar

mhúinnteóir Gaeilge agalun i sgoil na mBráthar gCriostúil,,

Cluain Meala. Tb phioc sé amach misc is part "An

Pháiste" do thógaint ins an "An Dochtúir a. bhi

is léirú ag cómhaitai Craobh Chonnradh na Gaeilge i

gCluain Meala.,

"Na dhiadh sin d'eirigh na cóithaltai fásta sa Chraobh

an-cheanúil arm agus bhios mar pheata aca, go mór mór

ag Prionnsias Ua Druathcháin. Thugadh seissenn gach

leabhar Gaeilge agus, piápéar agus Iris Geadhalach a bhi

ann na blianta. sin le. léigheamh again. Do bhiodh

buachailli dom chómh aois ag frastal ar ranganha Gaeilge

sa. Chraoibh ag an am sin agus bhiodh Prionnsias ag cabhrú

linn.

Ó am go ham. thagadh timthirl Ó'S na. Cummannaibh

eagsúla Gaedhalacha go dti Prionnsias Ó Druathcháin

agus ba. é Prionnsias do chuir in aithne do M.F. Crowe,

Seán Mór Ó Mathghamhna, Seán MacDiarmada., Diarimuid Ó

Loingsigh & rl. L dtosach na bliana 1910, do bhi Sená

Mac Diarmada ag caint lion lá agus do mhol sé dom cur

isteach ar na comartaisî do bhîodh ins an piáparé "Sinn

Féin" le haghaidh buachailli. Do chuireas isteach

agus fuaireas an chéad duais. Gairrid i 'na dhiaidh sin

fuaireas leitir agus roinnt duilieóigîhî Ó Mhicheál Ó

Lonargáin, Bleá Cliath, a bhî an tráth sin 'na. Rúnaî

Generáita. ar Na Fianna Éireann. Thugas an leitir agus
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na duilleóigînî. do Phrionnsias Ua Druathcháirn agus do

mhol sé dom freagra a. thúirt ar an leitir sin.

Rinneas amhlaidh. Bhîos le cuaird a thúirt ar Bhleá

Cliath i mî Iúil nó Lúghnasa. agus rinneas réiteach le

Mîcheiá Ó Lonargáin teanghbháil liom i mBleá Cliath.

Chuir sé chúgham cnaipedo na Fianna Éireann 1e na

chaitheamb ag stad na treanach Droichead an Rîogh agus

bhî ceann. eile á chaitheamh aige féin. Bhuaileamair le

chéile. Taréis lóin thug sé amach. go dtî teach an

Countess Markeivicz mé mar as bhuail liom Bulmer

Hobson, Con Colbert agus daoine eile. Thugas abhaile

liom a. thuille duilleoigînî agus. taréis dul i gcómhairle

le Prionnsias. Ua Druathcháin agus daoine ei1e, do

bhunaigheamair sluagh C.J. kickham Cluain. Meala,

agus bhî mé fhéin mar cheann ortha. Tama1l 'na dhiaidh

sin tháinig Liam Ó Maoil Íosai go Cluain Meala, mar

thimthire.

Mean Fhóghntair, 1911, do chuáidh mé go Coláiste

De La Salle, Port Láirge, mar mhae léightnn ann agus

bhîos ann go dtî Iúll, 1913. Ins an tréimhse sin

do bhînn ar chuairt ar thig J.D. Walsh, "St. John "s",

Port Láirge, agus bhuaileas he daoine mar Chathall

Brúgha, na. cómhaltalî Ó Phort Láirge a bhî ins' an I.R.B.

agus I gConnradh na Gaeilge.

Am éigin i. 1912, tugadh isteach mar chómalta do'n

I.R.B. mé I gCluain Meala. Prionnsias Ó Meadhra, a

bhî mar cheann áitiúil I gCluain Meala. an tráth sin.

Bhî Prionnsias; Ua. Diruathcháin mar cheann an Chonndae

Theas ag an am sin. Nuair a chuadhas go De La Salle

ceapadh Doiminic Mac Aodha. mar cheann ar na Fianna.

Éireann, Slua C.J. Kickham, Cluain Meala.
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Ó "n Samhradh 1910 amach do bhînn i gcuideachtain

Phrionnsaas Ó Druathcháin agus is minic a bhîodhmair le chéik

ag rotharîocht go dtî na cluichî i nDún Garbháin, i

dTúrlas Éile agus I bPort Eáirge & rl. agus go dti

feiseanna.. agus aeridheachtanna i gCarraig na Súire,

Baile Mhic Cairbre & rl. Ins: na háiteanna seo do

bhuaileas leis na fearaibh ba mhó céim agus spéis ins in

cumannaibh eagsúla. Fó-dhómhanach do bhuailimîs amach

ar na crochaibh agus bheadh cleachta bheag lé Iámhach

as gúnaán .38 againn.. Mar sin do bhî gur bunuiodh na.

nóg1aigh I mBlea. Cliath, mî na Samhan, 1913.

Do bunuîodh na hÓglaigh i gCaiseal Múmhan ar an

23ú lá de Shamhain, 1913, ag an gCruinniú bliantúil do

na. Manchester Martyrs' ann. Ceapadh an tAthair T. Ó

Condúin, S.O., mar chathaoirleach agus P.C. 0'Mahony

mar rúnaî oinig ortha. Rinneamair ár ndichea11

na hÓglaigh a bhunú i gCluain Meala ach toisg nach

raibh aon halla againn nîor eirigh linn go dtî

Feabhra 1914. Léigh led' thoil, an tuarascáil

greamuithe ar an iarracht. i nEanair, 1916. Bhî

muinntear an A.Q.H. go gnîomhach agus go lîonmhar

I gCluain Meala an tráth sìn.

Feabhra, 1914, fuaireas post mar mhúiniteóir i

gColáiste Tobar na Carraige, Caiseal Mumban. Roimhe

sin Ó Eúnasa, 1913, do bhîos ag obair mar mhuinnteóir i

sgoileannai na mBrathar gCrrîostúil Naomh Peadar agus Pó1,

Cluain Meala. Toisg nár bhféidir dom freastal ar na

cruinnithe seachtnúil i gCluain Meala as sin amach

do dheininn freastal ar na manoeuvres do bhîodh aca gach

Domhanach Théighinn abhaile gach tráthnóna Sathrainn.

Thugas congnamh i roinnt áiteanna. I dTiobraid Árainn

Theas i mbúnú na nÓglach ann.
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Bhîos i mBlea Cliath i Meitheamh l9l4. taréis

freastal ar uaigh Wolfe Tone, i Bodenstown, agus bhî

cainnt agam le Seán MacDiarmada. ar chúrsa1 na. nÓglach &

rl. Dúirt sé liom a rádh le Prionnsias Ua. Druathcháin:

"Secure every important position in the Volunteers
and keep control of all arms and money; we.
will break with The Redmondites at the first
chance".

An rud is táchachtai a. thárla. i Dtiobraid Árainn

Theas. an samhradh 1914, nán an convention a tionóladh

i gCaiseal Múmhann 29ú lá Iúil, 1914. Rinneas féin

roinnt timthireachta féachaint chun toghadh na dteachtaî-roimh

ré. Pé sgéal é. d'eirigh linn Piarss MacCanna

do chur mar Chathaoirleach, agus Pádraig C. Ó Mathgamhna.,

mar Rúnaî Oinig, agus an bhreis againn a cheapadh do na

cómhaitaî, ar an gcómhairle. Rinneadh bailiúchán

airgid an-mhaith i gCluain Meala agus sa. Cheanntar

he h-aghaidh na nÓglach nuair a bhris an Cogadh Mór amach.

Bhi beartuithe ag lucht stiurtha Complacht Chluain Mealla

battalion do bhunú sa Cheanntar. Toisg gur thug

Col.. Moreton Jackson sintlús £5O dóibh agus dead úsáid.

do dhéanamh do'n racecourse Powerstown Park rinneadh

Uachtarán Onórach dó. An Domhnach a. bhî an cruinniú

againn ar an Rás Chúrsa leis an battalion do bhunú,

thugadh cead do General Kellett, Clonacoby, Fiodh Árd,

labbairt. Shîleas féin gur cómhairle a thabhfadh sé

dúinn i dtaobh eagraîochta an battalion, ach nî h-eadh.

Thug sé recruiting speech to join the army and fight

for gallant little Belgium, & rl.

Do chuireas 'na choinnibh sin go tréan.

D"órdúiodh dom a bheith im thost "or leave the ranks".

D 'fhágas an áit agus stiúlas abhaile liom fhéin gan
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fanúint le 'na thuille. Seachtain nó dhó na dhiaidh

tháinig an sgoilt ins na. h-óglaigh. Roimbe sec bhî breis

agus 5O0 cómhaltaî againn ach nîor fhan linn ach duine

agus dachadh. As an airgead a bailluîodh do ceannuîodh

12 B.S.A. miniature rifles agus 12,000 rounds.

Tugadh £200 do Phrionnsias Ua Druathcháin le gunnaî a.

sho1áthar. Nuair a. tháinig an sgoilt do bhî ll do na

miniature rifles agus breis agus 10,000 lón cogaidh

againn. Cúpia mî 'na dhiaidh sin thug Prionnsias Ua

Druathchán 32 Lee Enfield rifles agus 100 round do gach

ceann leis, go Cluain Meala, agus sgaibeadh ar ár

gcuid fear fhéin iad. Nîor thugamair faic do lucht

Redmond agus bhîodar sin go fîor fheargach linn rud

do chuireadar in iúil dúinn gan aon agó go mór mór do

Phrionnsias agus dom fhéin. Ó thosach 1911 go 1913 do

chuireamair suas roinnt mhaith anti-recruiting posters.

Maidir leis. ma h-Óglaigh an gná cúrsa cleachta a.

bhî againn na. manoeuvres gach Dómhnach leath lá nó lá

iomlán, agus uaireannta. eile roinnt cleachta leis na

miniature rifles.

Toisg mé a. bheith ag obair i gColáiste Thobair

na Carraige agus go mbînn ag múineadh na Gae1ge,

dhá. oiche sa. tseachtainn i gCaiseal Mhúmhann nî

théighinn go Cluain Meala ach ag deire ma seachtaine.

Uaireannta do thugainn cuaird ar na Gaedhlibh i mbaile

Thiobraid Árainn An Bealach, Dún Droma, Fîodh Árd

agus bhîodh páirt bheag agam ins na h-imtheachtaibh aca.

Domhnach Cîngcise 1915, tiomóladh paráid mór

na n-Óglach i gCathair Luimnî. Bhî compiachtaî ann

ó Chathair Luimnî, Ó Chonndae an Chiáir, Co. Luimnî

Tuairsceart Chonndae Chiarraighe agus dreamanna beaga
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ó Chonndae Thiobraid Árainn. Bhî Prjonnsias Ó Duathcháin

mé fhéin agus deichniúbhar elle ó Chlauin Meala ann.

Do stiubhaiamar sa pháráid agus chonnaich muid mná

shaighdiúrî Shasana Separation Women ag

túirt fé "n bpáráid. Pádraig MacPiarais a bhî mar

"Reviewing Officer". D"fanas an oiche sin i dteach

Sheáin Uî Dhálaigh, Iuimneach. Bhî ráflaî ann go

raibh na cáirde Sasana le fógha. a thuirt fé 'n dteach

sin.

Bhî convention do na Fianna Éireann le tionóladh

i gCathair Luimnî, Luan Cingcîse Rinneas freastal

ar an gcómhdháil sin. An rud is tachachtaî ar fad a

bhî againn in 1915, na. cruinniú mór i
mBaile

Dún Droma,

6ú Mî na Nollag, 1915. Bhî Piaras MacCanns agus

ceatharar cómhaltaî aige fhéin ó Dhubh Ealla. agus

rifil ag gach fear aca ann mar aon le Óg1aigh Ó gach

áit sa gCeanntar agus gunna de shaghas

éigin

ag gach

fear aca idir shotguns and Winchesters & rl.

Cuireadh Piaras mar chathaoirleach agus labhair mé féin

agus Elmon Ó Duibhir, An Bealach, ag an gcruinniú.

Cé go raibh roinnt mhaith do'n R.I.C. I láthair nîor

chuireadar isteach orainn.

Timcheall an ama seo chuir Eamon Ó Duibhir, An

Bealach, páipéar ar bun "An Gael". Cuirtî cló ar i

mBaile Átha. agus scaiptî é ar fuaid na tîre é Bhleá

Cilath. An t-am ceana. do bhínn ag léigheamh na

bpáipéirî mar "The Workers Republic"; "scissors and

Paste", "Honesty" & rl. agus ba léir uatha. sin nach

fada a ragfaimís in 1916 gan dul i dtranglam i slî éigin

lets na Sasanaigh. Fé aininmphînn "Comeragh" do

sgrîbhinn do'n "nGae1".



7.

Maidir le uilmhú do'n Eirî Amach, ni bhfuair mé aon

eo1as to dtî. Dé Ceadaoin róimh Domhnach na. Cásga

nuair a d'fhilleas ar Chluain Meala. Bhî triúr nó

ceathrar fear ar Prionnsias Í Druathcháin ag lîonadh

cartridges le ballbearings agus gach rud mar sin.

Tháinig an sgéal i dtaobh na bhfear a báthadh i gCill

orglan agus ansin an sgéai i dtaobh Ruaidhrî Casement.

Maidin Dé Sathrainn fuair mé delegarm ó Eamon Ó Dnibhir

bualadh leis ag Goold's Cross, an oiche sin. Fuair

Prionnsias Ó Druachtháin ceann eile agus i gceann uair

a chloig tháinlg Con Deere, Goold's Cross, go dtî

Prionnsias leis an sgéai go raibh an Eirî Amach le bheith

ar siúi Dé Domhnaigh Shocruigheamair go raghfainn go

Goold"s Cross ar mo rothar agus go bhfanfadh Prionnsias

i gCluain Meala le na h-Óglaigh a thúirt le chéiie agus

eagar do chur ar an obair i gcóir an Dómhnaigh. Chuadhas

go Fîodh Ára go Caiseal go Goold's Cross, go dtî teach Con

Deere. Ar na daoine a. bhî roghamh ann bhî Eamon Ó

Duibhir, An Bealach, Seán Ó Treasaigh, Tiobraid Árann,

Mîchea.1 Ó Sîothehain, Dun Droma, agus daoine eile. Bhî

aithne mhaith agam ortha san mar ba mhinic roimhe sin

do bhuaileamair ar a chéile ar ócáidiî eagsúla. Dúirt

Eamon Ó Duibhir liom ansin go raibh Piaras MacCanna

imthighthe go Bieá Cliath ar lorg "final instructios" i

dtaobh an Eirî Amach a. bhî le bheith ar fuaid fla tîre an

lá "na dhiaidh san. D'aontuigheamar go léir fanacht

i dtig Con Deere gan dul go dtî stad na treanach go

rachfadh Eamon Ó Duibhlr le teangbháil he Piaras Mac Canna

agus go mbearfadh sé na treóracha thar n-ais dúinn.

Tháinig an traen isteach tharéis a 9 p.m. agus tamall na

dhiaidh sin tháinig Eamon Ó Duibhir isteach chúghainn.

leis na sgéaita dhúinn:
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The Rising is on starting in Dublin
at 4 p.m. to-morrow, Sunday. The Pope
has sent His Blessing through Count
Plunkett. The Germans are to launch
a big air raid. on England to cover the
landing of German officers and arms and
ammunition in Ireland".

Bhîomair go h-áithasaeh leis na. sgéalta. agus taréis roinnt

cainnte d'fághamair slán ag a chéile. Dúirt Seán Treasaigh

liom:

"Our next meeting in an Irish Republic".

Thugas na sgéalta go Cluain Meala bhî. Prionnsias

Ua. Druathcháin, Seán Mac Aodha, Mîcheál Ó h-Annracháin

agus mo dhrîotháir Seán ag feitheamh liom. Shocruigheamair

teacht go dtî an mobilisation ag a 10 a chlog maidean Dé

Dómhnaigh. Bhîos ag Aifreann a 8 agus nî raibh ach mo

bhreacfast ite agam nuair a fuair mé sgéala dd1 siar go

dtî. Prionnsias Ua Dhruathcháin "That everything was off".

Chuadhas suas go dtî a theach.. Dúirt sé liom gur chuir

Eoin Mac Néill, a mhac, Brian, go dtî Piaras Mac Canna le

6rdú "Call off everything", go raibh Piaras fhéih imthightbe

leis an órduú go Luimneach agus go Ciarraighe, go raibh.

air féin dul go Carraig na. Súire, Port Láirge agus Ros

Mhic Treóin. Dúirt sé liom fanúint i gCliuaiu Meala

agus sgéal a thuirt do na fearaibh ar an mbaile agus

fé'n dtuath. Chuir Prionnstas a dhrearbhráithreacha amach

ag cur stop leis an mobilisation. Bhî sé deirneach an

oiche sin nuair a d'fhill Prionnsias athaile. Bhî cainnt

againn ar gach a thárla tuairimî na ndaoine agus eile a

bhuail leis. Credim gur bhuail sé le "Ginger" O'Connell

i Ros Mhic Treóin, a thug na sgéalta go dtî sin. Bhî

imrî orainn an mbeadh na órduithe fachta. ag chuile dream

ar fuaid na tire. Cuadhamair a chodhia. Madean Dé

Luain bhîos. le Prionnsias go luath ag faire ar na

páipéirî agus ag feitheamh lie sgéalta. Bhî duine de na
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h-Ógiaigh, Willie Myles, an tráth sin ag obair mar reporter

in n-oifig páipéar "The Nationalist" i gCluain Meala.

Shocruighmear lois, aon sgéala a thiocfadh go dtî an

bpáipéar sin a chur chúghain gan mhoill ar bith.

Timcheall a 5.a chlog an tráthnóna sin to chuir Willie

sgéala. chúghainn: "Some outbreaks in Dublin, believed

to be by the Citizen Army, no details as to the cause

or extent of fighting". Chuir Prionnsias sgéaia go dtî

na h-Óglaigh: "To hold themselves ready for a call out".

D'fhág Priorinsias a theach fién agus thfág mise mo theach

fhéin agus chuadhamar go dtî áit lasmuigh da'n mbaile

Bhî Riobáird Ua Druathcháin driotháir Phrionnsias

le sgéalta a thuirt amach do Phrionnsias agus mo

dhriotháir Seán le sgéalta a thuirt dom Do bhárr

sgéalta ó Willie Myles chuir Prionnsias sgéala. go dtî

Piaras MacCanna., Dé Máirt Creidim go raibh Eamon Ó

Duibhir le Piaras ag an am seo. Nil ach "hearsay" ar

cad a thárla. Go luath maidin Deardaoin fuair

Prionnsias Ó Druathcháin sgéaia: ó Phiaras MacCanna ag

órdú dúinn teacht amach "That Cork and Kerry were out,

and that Limerick was coming out". Bhíomar le teacht

le chéile ag an gCrosaire, Ráth Rónáin agus triall as sin

to dtî Market Hill in aice le Fîodh Árd. Thosnuigheamair

ag sgaipeadh na. sgéalta,

Ar a 1 p.m. bhîos féin agus dár dheagh Óglach ag an

gcrosaire sin nuair a tháinig Doiminic Mac Aodha amach

chúghainn le órdú dúinn sgaipeadh ar an neóimead "Everything

was off". Nior ghéilleas dó àch dúirt mé leis pîosa

páipéar a thúirt amach ó Phrionnsias Ó Druatcháin.

I gceann leath uair a cluig, tháinig Riobárd Ó Druathcháin

driotháir Phrionnsiais le órdú Ó Phridonnsias dúinn,

sgaipeadh agus dhul abhaile. Do sgaipeamair.
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D'fhilleas ar ma theach agus chuadhas ar lorg

Phrionnsias. Nî raibh sé ar fáil. Bhc sé imthighthe

go dtî Piaras MacCanna. D'fhágas mo theach, ag fágaint

stéal ag mo dhriotháir Seán cá mbeinn le fáil. Bhîos mar

sin.

Dé h-Aoine chuir Prionnsias Ó Druathcháin Tomás Ó

Donnahháin go Corcaigh le teangbhéil le Toirbheallach

MacSuibhne nó le Tomás Mac Curtáin. Bhî motbr-rothar

ag Toáms Ó Dtnnabháin agus bhî aintîn aige 'na cómhnaî

I gCathair Chorcaighe. D"fill Tomás go deirneach

istoiche Dé h-Aoine. le sgéala "Cork was not out if

they were coming out, a messenger, a lady, would be sent.

to Fran)� Drohan".

Bhî roinnt sgéalta ag Willie Myles that the City

of Dublin was surrounded; that the City of Dublin was

ablaze; that the Rebels were surrendering, & rl. & rl.

Sin mar a bhî againn go dtáinig maidean Dé Sathrainn

a thuille sgéalta "Rebels surrendering' most of them

had been killed from the big shells". Is deacair dom

anois cuimreamh ar a leath.

Lár an lac Dé Sathrainn tháinig an sgéela. isteach

go h-oifigiúil "on the orders of P.H. Pearse unconditional

surrender all arms to be surrendered, & rl. & rl. Ins

an gcainnt a. bhî agam le Prionnsias agus Óglaigh eile ar

cad a bhfearr dúinn a dhéanamh, orduigheamair na h-airm

teine & ri. a chur i bhfollacb. Toisg nár saoileamair

urachar amháin, shocruigheamair nrá. cheart dúinn dul ar

ár dteicheadh ach seasamh gus leigint do'n namhaidh

sinn a ghábhail agus dul sa tseans as cad a thárlochfadh

dúinn.
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D'fhilleas ar Choláiste; Tobar na Carraige

tráthnóna Dé Dómhnaigh. Maidean Dé Máirt, do ghaibh

R.I.C. as New Inn mé ar ar a chlog ar maidin agus

thugadar mé go dtî an bearraic ag New Inn. As sin go

dtî Prîosún Chorcaighe mar a raibh na fir eile do bhî

gabhtha i gCluain Meala agus baile Thiobraid Árainn róghainh.

Ehiomar ansin i solitary confinement gur tughadh amach

Dé Luain 'na dhiaidh sin muid go Bleá Cliath Richmond

Barracks. Tógadh mise amach ó mo chomaradathaí go léir

agus cuireadh isteach go dtî 'F' Block mé i seomra go

raibh Óglaigh eile ann a amach gach lá le cur ar

a dtriall. Bhî an chairint ann go rabhthas le triall

a chur orm. Ehíos ann to dtî gur cuireadh go dtl

Military Prison Levies, I Sasana. mé, agus as go dtî

campa. Frongoch. Sgaoileadh abhaile mé ar an 28ú Iúil, 1916.

Nuair a thangamair abhaile ó Frongoch ní raibh

mórán le déanamh go dtî tosach an gheimhridh, nuair a

thosnuiglieamair ar na h-Óg1aigh d bhunú arîs go

discréideach. Leanas do obair na Teangan i gCaiseal

agus i gCluain Meala, agus bhî an sgéal mar sin go dtî

gur tháinig na priosúnaigh eile ó Frongoch agus Reading,

ag Nollaigh, 1916. D"reir a chéile bhí. mé ag ciaoidh

leis an obair i gCaiseal agus gan ach baint aria bheag

agam Leis an obair i gCluain Meala.

I dtosach Feabhra, 1917, tháinig Seamus Robinson

go dtí Kilshenane teach Eamon Uí Dhuibhir. Bhiodh

Seamus ag pleá leis na h-Óglaigh ins an olche agus. ag

obair do Eamon Uí Dhuibhir sa ló. In áit a chéile,

cuireadh treó agus eagar ar dreamanna beaga Óglaigh Ó

Caiseal go Dún Droma. Bhí gach complacht ar a adhbhairin

fhéin, mar nîor bunuiodh na battalions fós agus ní raibh
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aon chruinniú Conndae le eagar ceart a chur ortha.

Phós mé ar an Meitheamh, 1917, agus chuadhas

chur cómhnuithe i gCaiseal Mumhan as sin amach.

Rinneas freastal ar aeriocht mór i mBeallach, ar an 29ú

teitheamh, 1917, agus cúpia 'na dhiaidh sin

chuadhas siar go h-Innis, Co. an Chláir, le cabhrú

leis na Gaedhealaibh a. bhî ansin ins an dtoghachán de

Valera ann. cuireadh go dtî Cill Da Lua mé le Con

Collins Phil McMahon, Seamus Hughes agus Deeny Callaghan.

Bhîomar ag obair i gCill Dá Lua go dtî go raibh an

toghachán thart, nuair a. d"fhilleas ar Innis agus as sin

go dtî an Rinn is na Déise mar a raibh ma bhean.

D'ath-ghabhas an obair mar mhuinnteóir i gColiáste Tobair

na Carraige i dtosach Mean Fhóir. Roimhe sin do

ceapadh mé mar Chaptaoin ar na. h-Óglaigb i gCaiseal

Mumhan. Tharla an stailc I bPriosún Mountjoy agus bhí

Ttmás Ághas tréis bháis. Bhí cruinniu-protest again

in gCaiseal agus imBainseach,, áiteanna ar chaitheas

éide Óglaigh agus thugas órduithe drilleala do na

h-Óglaigh.

Gabhadh mé ar an 12ú Meán Fhóir, 1917, agus

tugadh go Prîosún Chorchaighe mé. Cuireadh triail orm

fé D.O.R.A. agus gearradh sé mhî priosúntachta orm.

Tugadh go Priosún Mountjoy i mBleá Cliath mé. Bhîos

ansin leis na Gaedheaiaibh eile gur aistrulodh sinn go

léir go dtî Priosún Dún Dealgan ar an 13ú Samhain, 1917.

Toisg gur cuireadh sinn ar an criminal "D" diet

shocruiheamair ar an dtoirt ar an staile bdîh. Aistîn

de Staic a. bhî mar cheann orainn. I gceann dhá lá

fuaireamair sgéala go raibh diúltuithe ag an Doctúir Gill

"forcib1e feeding" a dhéanamh orainn agus chóm luath

agus a. thuiteadh prîosúnach breóite, go dtabharfadh sé sin
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órdú an priosunach sin a leigint saor fé'n "Cat and Mouse"

Act. Thosnuigheamair ar sinn fhéin a dhéanamh breóite

ansin agus I gceann cheithre lá. bhios ar dhuine de'n

chearthar a leigeadh saor. Fé cheann seachtaine

sgaoileadh saor gach priosúnach i bPriosún Dún Dealgan.

Taréis dom dul abhaile, fuaireas sgéal go raibh na

Sasanaigh ag cuibhniú ar sinn a d'ath-ghábbái1. Mar

sin ní dheanfhainn codhia im theach fhéin san oiche.

Bhî mar sin go dtî gur tháinig an chéad lá Mhárta, 1918.

Is amhlaidh a. chodhuuîos im theach fhéin an oiche roimbe

sin. An mhaidean sin agus mé ag fágaint mo thighs

le dul go dtî an Aifreann, bhî sgata do'n R.I.C. lasmuigh

de'n dhoras agus gabhadh mé ansin. Chuadhas ar stailc

bidh ar an neóiméad. Tugadh mé go dtî Dún Dealgan an

tràthnóna sin. Bhî Seán Ó Teasaigh agus Mîcheiál Ó

Braonáin Ó Co. an Chláir rógham. Leanamair do'n stailc

sea go ceann naoi iá go leith, nuair a géilldeadh dhúinn.

Nî raibh aon phriosúnaigh eile sa bpriosún linn.

Nuair a bhí delre leis an stailc, tháinig beirt

phriosúnaigh ó Cho. Mhuigheó Seán Ó Corcaráin agus

Tomás Ó Ruadháin. Gach lá. 'na dhiaidh sin ar feadh

sgaithimh, bhí Priosúnaign eile ag teacht isteach.

Ortha san bhí Earnán de Blaghd, Toirdealbhach Mac Suibhne,

M.P. Colivet, Ssamus Leddon, Oscar Traynor, Dick McKee,

Frank Henderson, Tadhg Ó Suiileabháin, beirt Foghlú Ó

Traighlí, & rl.

I gceann tamaill d'eirigh le Micheál Ô Braonáin,

Seán Ô Treasaigh agus mé fhéin ár ndinnear d'ithe hele

chéile in aon chillîn, amháin lá. im chillîn, lá, eile

i gceann Sheáin agus lá. eile i gceann Mhîchî1. Ba

chuma, leis na warders an fhaid is. do bhiomair istigh

do"n gcóireamh. I gceann tamallin eile thagadh Earnán
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de Blaghd agus Toirdbheallach Mac Suibhne ag ithe dinnéir

linn. Mar sin do thárla an cúigear againn ag ithe

dinnéir le chéi1e. Sa chainnt dúinn righeannamair gach

gné de "n obair do chur tré chéile agus nî rabhamair bog ar

a chéile ins na h-argóintî do bhiodh againn. An rud is

sonndaisî. a thárla. i bPriosún Dún Dealgan ná an posadh

a rinne Diarmuid Ó Loingsigh gan cead ó'n Governor nó

o'n Riaghaltas ar an 24ú Aibrecn, 1918. Thugamair

fleadh beag dó an tráthnóna sin. An oiche sin tugadh

amach as an bpriosún é agus cuireadh thar sáile go dtî

U.S.A. É

Ag an am seo bhî ceist na preasála conscription

ó's cóir mhuinntear na. hÉireann. Bhí go 1eór cainnteanna

agus argóintí. againn ar pleannanna le chur ma choinne.

Nîor cuireadh i bhfeidhm é. Ach tháinig an "German

Plot". An tréimhse priosúntachta a bhî ar Sheáin

Ua Threasaigh bhî deire le bheith air ar an 15ú Meitheamh,

1918. Bhî faithchîos agus imnî orainn go ngabhfaî arîs é

nuair a bheadh sé lasmuigh de'n doras. Nior gabhadh é

agus d'eirigh leis dul slán abhaile go Tiobraid Árann.

Tosach mî Iúil, 1918, aistruiodh na priostúnaigh

ó Phriosún Dún Dealgan go dtî Priosún Bhéal Feirste,

Crumlin Road. Bhî Aibstîn de Staic mar cheann ar na

priosunaigh i mBéal Feirste. Bhî Micheal Ó Breanáin

mar cheann ar na priosunaigh I bPriosún Dún Dealgan.

Nîor ghéill seiseann ró-fhonnmhar do Aibstîn. An

port i gcómhnaî ag Aibstîn ná. "The jails must be the first

line trenches" nîor thaithnigh sé sin le cuid mhaith

de na priosunaigh bhî saol reasúnta maith aca i nDún

Dealgan. Ni raibh na warders in mBéal Feirste chómh

chneéita linn is do bhîodh na warders in nDún Dealgan.
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Nil fhios; agam cad é an réiteach a deineadh mar bhî

mo thréimhse priosúntachta le criochnú i mBéal Feirste

ar an 15ú lá de Iúil, 1918. An mhaidin sin tugadh amach

as an gcillîn mé le pé earraî a bhî agam ann go dtî

Oifig an Phriosúin. Cómh luath agus a tugadh dom go

h-offigiúil an t-airgead agus eile do bhî ins an oifig,

tháinig Sáirsint agus ceathrar cómhaltai do'n R.I.C.

isteach ins an oifig. Tugadh m'ainm do'n tSáirsint "This

is the prisoner James O'Neill". Ansin do leag an

Sáirsint orm an fógra, sîghnithe ag Edward Short, ag

túirt fógra dom go rabhthas le mé a chur thar sálle go

dtî Durham, Sasana, "for the safety and security of the

realm". Tugadh amach ansin mé go dtî gluaisteán a bhî

ag an ngeata agus tugadh go dtî stad na treanach mé mar

ar cuireadh ar an dtrean go Bleá Cliath mé. Nuair a

shroiseamair Bleá Cliath, tugadh go dtî Arbour Hill mé.

Nîor tugadh cead dom sgéal ná eile do chur go dtî mo

bhean, a bhî i gCaiseal Mumhan ag coinne liom teacht

abhaile an lá sin. Coimeadadh in Arbour Hill mé go dtî

an 21ú Iúil, nuair a cuireadh ar bórd luinge mé ar an

turas go Durham áit ar shroicheas ar an Iúil, 1918.

I bpriosún Durham rógham bhî "An Seabhach", Mîcheál

Spealláin as Cill Áirne, Mîcheal Fleming as Tráighlî,

Darrel Figgis agus Mîcheál Trayers as Gort Innse Guaire,

Qalliruh Im dhiaidh tugadh ar dátaî éagsú1a go dtî an

bpriosún seo Frank Bulfin Ó Tullach Mór, Eamon Bulfin.

Eamon Morkan, Art Ó Conchubhair, Dan McCarthy as Bleá

Cliath, Eamon Ó Duibhir, An Beallach, agus Frank McGrath,

Aonach Úr Mhúmhan. Maidir leis an saol in Durham,

tá leabhar beag sgrîobhtha ag Darrel Figgis ag cur sîos

ar na h-imtheachtaî againn ann. Nî gádh dom cur leis an

gcúntas sin. Tá sgéal greannmhar agam féin nach bhfuil
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aon tagairt déanta dó ag Figgis. Nuair a shroiseas

priosún Durham, thugas fé ndeara go raibh saol socair

suimhneasach ag na priosúnaigh ann. D"réir deallraimh

bhîodar sásta leis. Nî raibh mise sásta leis agus

do mholas dóibh achrann a chur ar bun, ag éileamh ár

sgaoilte abhaile nó triall a. chur orainn. Nîor tugadh

áird orm. Ag an am sin d"eirigheas breóite le tinneas

fiacla agus do mhol an dochtúir dom na droch fhiacla a

bheith tógtha amach. Leis sin chuireas iarratas

isteach go dtî an Governor ag éi1eamh mo sgaoilte

ahhaile le aire a thúirt dom shláinnte nó triail a chur

orm. Chuireas. mar bhagairt leis an éileamh: As you

hold dominion over my body and refuse me a. trial of the

offences alleged against me, I demand that you safeguard

my health as indicated by your doctor. Failing a

satisfactory reply at the end of seven days, I will

refuse my food". Laistigh de'n tseachtain tháinlg

an Governor chúgham ag iarraidh orm: "Would I pay

for the services of a dentist.?" Do thugas freagra dó:

"You have dominion over my body. You refuse to let me

home where I can earn my money to pay for what I need.

I will pay for nothing. The onus is on you to safeguard

my health". Bhî seachtain eile ann agus chuireas ceist

ar an nGovernor connus mar a bhî an sgéal. Ansin

d'fhiafruigh sé dîom: "Would you give parole while

allowed to go to the local dentist"? Dúirt mise lets:

"I'll give, no parole. If I be a free man outside the

door, I intend to go home". Thugas seachtain eile dó.

Ag deire na seachtaine sin dúirt an Governor 1iom: "I

have been authorised to allow Chief Warder Ebbit take you

to the local dentist to have your teéth extracted".

Bhîos sásta. Thug Chief Warder Ebbit mé de shiubhal cos

go dtî an bhfiaclóir. Baineadh amach roinnt mhaith
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fiachla asam agus shiubhilas ar ais go dtî an priosún

le Chief Warder Ebbit. Bhîos ar hospital diet ansin

go ceann trî seachtaine nó mar sin. Ansin do cuireadh

ar an gná diet mé I gceann seachtaine chuireas éileamh

isteach: "Owing to the absence, through extraction, of

my teeth, I was not able to eat the meat supplied. To

safeguard my health I demand that I be supplied with

artificial dentures or to be released forthwith".

Thugas seachtain dó le freagra sásúil a thúirt dom.

Nî bhfuaireas freagra sásúil agus an lá sin do chuireas

an fheóil ar ais go dtî an Governor. Bhî an sgéal mar

sin ar feadh seachtaine nuair a tháinig an fiaclóir

isteach go dtî an bpriosún agus thóg sé múnla dem

charabal uachtarach agus do'n gcarabal ioctarach agus

d'imthigh leis. Dhiultúios an fheoil d'ithe aon le

ach é a chur ar ais trîd an warder go dtî an Governor.

I gceann cúpla seachtaine nîor tháinig na fiacla nua

chugham. Sgroîbhas go dtî an Governor ar fhiafruighe

dhó an raibh sé ag déanamh magaidh dîom nár tugadh

"the artificial dentures" dom fós. Fé cheann seachtaine

nó mar sin, tugadh na fiacla nua isteach dom. Tá siad

agam ó shoin mar souvenir agus le feiscint ag aon

duine gur ái1 leis sin a dhéanamh. Tá sgéal eile

agam le cur leis seo.

Lá dá rabhas leis na priosunaigh eile agus

rîs cruaidh le n-ithe againn. Nî raibh sin ag eirî

go ró-mhaith liom. Dúirt duine éigin: "If you had a

drop of hot milk with that Seamus you would not be doing

bad1y". D'aontuigheas. Ansin dúirt Daniel MacCarthy:

"Ill get you milk". Nîor bhacas a thuille leis, ach

an mhaidean "na dhiaidh sin nach raibh haemorrhaga an-donna
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ag Dan MacCarthy. Cuireadh sgeóin agus sgannradh ar an

doctúir. B'é toradh an imnî ar an doctúir go bhfuair Dan

cead ptint bainne d"fháil gach lá. dó fhéin. Duine Dan

go raibh suim an-bheag aige i mbainne agus thug an

bainne breisa dúinn gach 1á. rabhas ag baint sásaimh

as an mbainna sin dúirt Frank Bulfin la Dan MacCarthy:

"Any chance you could get a drop of malt where you got that

milk". An mhaidean i'na dhiaidh sin bhî haemorrhage. an-trom

eile ag Dan. Bhî sgeóin agus sgannradh ar an doctúir

agus ar an nGovernor. Dúirt Dan leo go mbiodh medicine

áirithe á fháil aige sa mbaile i mBleá Cliath Ó chemist

áirithe. Dá dtabhariaidîs cead dó é sin a fháil arîs

ó'n gchemist sin, do bheadh seans ann go ndeanfadh

maitheas dó. Do ghéilleadar dó. Bhî córus againn

leitreacha a chur amach i ngan fhios do'n nGovernor

agus trîd sin do sgrîobh Dan go dtî an chemist úd ag

iarraidh air an whiskey ba láidre gan braon uisge ann

do chur isteach chuige trîd an Governor. Strîobh Dan

litir dheas amach trîd an Governor go dtî chemist at

iarraidh air an medicine a chur isteach chuige ar

mhaithe le na shláinnte. I gceann cúpla lá tháinig

buidéal pinnt isteach agus label air three. tablespoons full

a thogaint roimh lóin agus trî cinn 'na dhiaidh. Tugadh

an buidéal gan ceist gan briseadh do Dan. Nî bréag a

rádh go raibh an-áthas ar Dan agus ar Frank.

Mé fhéin an duine do b'óige ar na priosúnaigh ó

Éirinn. Bhî coinne againn le n-ár sgaoiLeadh abhaile

le teacht na Nollagh, 1918, ach nîor sgaoileadh.

Taréis na Nollagh thuit an flú ar na priosúnaigh agus

bhîomar dons go leór. Fuair Piaras MacCanna bás i

bPriosún Gloucester an 6ú Márta. 1919. Ar an 1Oú Márta,

1919, tháinig ár sgaoilte amach. Gîdh go rabha
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cuibhseach donna ag an bhflú, thánaigh mé abhaile leis na

fir eile. Thánagmair tré Moncuin, Sasana, áit ar tugadh

flea. dúinn Nuair a thánagmair i dtîr i nDún Laoghaire

bhî Mîcheál Ó Coileáin agus Harry Boland róghainn le

fáilte a chur róghainn, rud a rinneadar. Nî rabhas ar

fongnamh agus thug Harry Boland isteach i dtaxi mé

go dtî teach m'aintîn at 32, Bóthar Haddington Bleá Cliath

An lá "na dhiaidh sin do thriallas go dtî Rinn Ó gCuannach

áit a raibh mo bhean. Bhî Dan Fraher, Neddy Lee agus

daoine eile ag an stáisiún i nDún Garbhán, le fáilte a

chur rógham. D'fhanas ansin ar feadh trî seachtainî

agus d'fhilleas an Chaiseal Mhúmhan áit a raibh mo theach

féin.

Le lin tréimhse na preasála, do bunuiodh Briogáidî

agus Battalions i dTiobraid Árann Theas. Bhî Piaras

MacCanna mar cheann ar chath Chaisil Cashel Battalion.

Nuair d'fhilleas ar Chaiseal Múmhan tosach Aibreán, 1919,

ceapadh mé mar cheann an chatha in áit Phiarais. Ag an

am céada bhîos mar Uachtarán ar Chumann Sinn Féin,

Uachtarán an Chraobh Connradha na Gaeilge i gCaiseal

agus dhá. oiche sa tseachtain do mhúininn ranganna

Gaeilge i gCaiseal, agus dhá uair sa tseachtain do

mhuininn rang do na Bráithre Crîostúla i gCaiseal. Nîor

fhilleas. ar an obair I gColáiste Thobar na Carraige go

dtî Meán Fhóir, 1919.

Thárla. cath Shulcóid Bheag ar an 21ú Eanair, 1919,

agus bhî na fir Seán Ó Treasaigh, D. Briain, Seán

h-Ógáin agus Seamus Robinson ar a dteacheadh in áiteannaibh

i dTiobraid Árann Theas. Toisg go raibh Cath Caiseal i

gceart lár an cheanntair sin, is minic a bhî orainn faire

agus tionnlacan a dhéanamh ar na fir seo le linn dóibh
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triall trîad na h-áiteanna i gCath Chaisil. Nîor togadh

riamh ó Chaiseal an Proclamation Martial area agus

bhî chómhaltaî an R.I.C. agus cómhlucht de na Lincolns.

go gînomhach I gCaiseal agus i mághcuairt. Mar sin

fhéin do chuireamair Teach na Cúirte 1 gCaiseal tré

theine ionnus nach mbeadh an áit ar fáil do shaigbdiúirî

Shasana. i ndeire mî Bealtaine, 1919. Thárla fuasgailt

no rescue do Sháen Hogan ag Knocklong ag an am seo agus

chuir 5in le "nár gcuid oibre, mar aon le gná obair na

n-Óglach drilleáil, soláthar airm agus eile. Ansin

cuireadh an dualgas orm fhéin bai1iú airgid le h-aghaidh

an National Loan. Bhîos gnóthach go maith ag na

cuairimî go léir a bhî orm. Bhî. mo bhean mar cheann ar

Chumann na mBan i gCaiseal agus mo theach mar ionad

coinne agus teangbhála ag cómhaltaî gach cumainn. Lá

de na laetheannta bhîos ag cainnt le Seán Ó Treasaigh.

Dúirt sé liom "Headquarters ordered Dan and myself to

America. I refused to go and said I was not going to be

a little hero in America. I was stopping in Ireland

to see the fight finished or die".

Tamall "na. dhiaidh sin tháinig Earnán Ó Máille

Ó Bhleá Cliath mar staff officer orainn Toisg go

bhfuil cuntaisî. sgrîobhtha ag Earnán fé na h-imtheachtaî

aige. fhéin i dTiobraid Árann Theas agus cúntas sgrîobhtha

ins an leathar le Deasmumhan Ó Riain ar Sheán Ó Treasaigh

agus an Triú Briogáid i dTiobraid

Árann

nî maith liom

a thuille a sgrîobh. Tá leabhar eile Trodairî Thiobraid

Árann Theas sgrîobhtha ag Colm Labhradha, agus is

leór sin. Mar sin fhéin tá gné áirithe amháin go mba

mhaith lion sgrîobh mar gheall air.
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Timhchea11 an ama seo luadhadh ó h-am go h-am an

I.R.B. Chuireas go mór i gcoinnibh an I.R.B. ar an scór

go raibh riaghaltas againn féin agus nár cheart aon

"dua1-contro1" do bheith ar na h-Óg1aigh. Deineadh úsáid

do no Cîn
1eitrecha.

I.R.A. timcheall an ama seo (Samhradh

1919). Deire sachtaine tháinig fear dar b'ainm Paddy

Cawley Ó Bleá Cliath chugham go Caiseal. Chaith sé. an

deire seachtaine seo ag argóint liom ag iarraidh a

suimhniú orm gur cheart an I.R.B. a chur ar aghaidh & rl.,

& rl. Nîor ghéil1eas dó agus d'imthigh sé leis. Ag

cruinniú do'n mBriogáid 'na dhiaidh sin, mî Iúil, 1919,

tháinig Seán Ó
Muirthille

Ó Bhieá Cliath go dtî an gcrninniú.

Nî rabhas ag an gcruinniú sin mar bhîos thîos ins an Rinn.

Dúbhradh liom go ndúbhairt Ó Muirthille ann "Only those

in the I.R.B. will get arms etc.". Chuir sin ar buille mé.

Aon uair a bhiodh Cathal Brugha timcheall Tiobraid

Árann Theas na laeannta seo agus go dtî 1922 do bhuailinn

leis agus do bhiodh cainnt againn ar chúrsaî na h-Éireann.

D'aontuigh sé liom ins na tuairimî a. bhî agam i dtaobh

an I.R.B. Ag an gcruinniú do'n mBriogáid I nDeire Fóir,

1919, bhî órdú Ó G.H.Q. convention a. thionólú do na

h-Óglaigh i dTiobraid Árann Theas. Tugadh órdú dom an

áit do sholáthar. Nior ba rud bog a fuaireas nuair

a fuarieas sin he deanamh, mar bhî sábhaltacht na

dteachtaî ag braith ar an áit a dtoghfainn. Bhî cúntóir

an-mhaith agam d'ár b'ainm Pádraig Ó h-Ógáin. Tháinig

Dhubh Ealla, timcheall chúig mhîie amach Ó Chaiseal

agus bhî aithne agus eolas aige ar gach teach agus

teahlach sa cheanntar. Is amhlaidh a bhî teach mór le

dul ar ceaint ceann de na laeannta sin, "Meidrurm Hall"

agus bhî mhuinntear an tighe taréis an tighe d'fhagáil.
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Is aisteach an cor sa tsaoghal gui Than Cromwell ins an

teach seo nuair a bhî sé ag creachadh Tiobraid Árann Theas,

Bhî an teach sin Meldrum Hall suite in áit iargúlta i

lár coille agus i bhfad o'n mbóthar poibiî. Shocruigheamair

ár mbeirt ar an áit sin mar ionad do'n convention. Nîor

luadamair a ainm, ach chuireamair sgéalta. go dtî. fuireann

gach catha. go mbeadh scouts againn rómpa, lá, an convention,

a thuibharfadh ma teachtaî go dtî áit an convention.

An chéad Domhnach i mî na Samhna, 1919, tionóladh an

convention in Meldrum Hall. Tháinig trî. scóir teachtaî

go dtî an teach. Nîor eirigh le Seamus Robinson, Seán

Ó Treasaigh ná. Dan Breen teacht ann. Chuir Robinson

roinnt resolutions le cur ós cóin na cómhdhála.

Cuimhnuighim go maith ar cheann aca "That no peace be

made with the enemy until the Supreme Council of the

Irish. Republican Brotherhood had. approved of same".

Bhî Muiris Crowe mar chathaoirleach ar an gcómhdháil.

Do mhol Mîcheál Ó Siocháin an rún sin Ó Robinson agus

nî cuimhin liom cé a chuidigh leis. Do chuir mise go

mór "na choinnibh ag iarraidh ar na teachtaî a chuimhniú

gus saighdiúirî iad ach ná mbaineann ceist mar sin leo,

gur ceist do'n riaghaltas é & rl. Pé sgéal é buadhadh

orm, 30 votes to 27. Nîor cuireadh isteach orainn

agus d'eirigh le gach teachta dul abhaile go slán ó'n

gcómhdháil. Lean an obair mar sin ag dul ar aghaidh,

gach seachtain ag breith cúram éigin eile orainn, gur

ró-liosta liom a luadh anseo. Bhî mar sin go dtî go

dtáinig an Samhradh 1920. Bhî ana. ghleó agus gleithreán

timcheall Teampall Món i dTiobraid Árann na laeannta sin

an-chaimft ann i dtaobh Jimmie Walsh & rl. Gach cárr

agus cóin iompair ag teacht ó thaobh theas na h-Éireann
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bhî a dtriall trî Chaiseal go Teampall Mór. Bhî an

R.I.C. taréis éirî as an. gná obair póilinteachta agus bhî

ar na h-Óglaigh an trácht do stiúrú. Ns sgéalta atá

agam fé na h-imtheachtaî seo nî bhainneann siad leis an

tuarascáil seo. Ar an 12ú Meán Fhóir, 1920, bhî

cruinniú do'n mBriogáid ins an gCaisieán Dubh (Black

Castle, Rosegreen). N.i raibh an cruinniú ach tosnuighthe

againn nuair a tháinig na Lancers orainn. Rinneadar

iarracht ar surrounding a dhéanamh ar an teach.

D'eirigh le gach duine a theacht saor ach amháin triúr

againn Eamon MacCraith Ó Chathair Dún Iasgaigh, Seán

Ó Caoimh Ó Charraig na Súire, agus mé fhéin. Gabhadh

roinnt rothair freisin. Tugadh sinn go Caiseal an lá

'na. dhiaidh sin go Cathair Dún Iascaigh, cúpla lá 'na

dhiaidh sin go Kilworth Camp, agus lá 'na dhiaidh sin

go priosún na saidhiúrî i gCathair Chorcaighe. Cuireadh

triall ar an triúr againn ansin agus daoradh go ceann

dhá. bhliain priosúntachta. an duine sinn. Tugadh sinn

ansin go dtî an gná priosún i gCorcaigh agus taréis

tamaill ansin cuireadh thar sáile sinn le priosúnaigh eile

go dtî Wormwood Scrubbs in Londuin. Seachtain 'na

dhiaidh sin tugadh an triúr againn go dtî Priosún Brixton

agus bhiomair ansin go dtî gur deineadh an connradh

le Sasana. Sgaoileadh saor sinn ar an llú Eanair, 1922.

Crîoch. SEAMUS Ó NÉILE, G.S.

Nota: Tárei1tîn le h-ainm na bhfear a mharbuigh na

Sasanaigh i gcúrsaî an chogaidh.
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A. PERSONAL FACTORS.

1. At the commencementof the Rising were you a
memberofany of thefiveorganizationswhichtook
part, viz.:

The Irish Volunteers Cioy may to capeaoin ap na

hozlaiz Z
Cheain Moalo.

2. Were you a memberof the Executive,H. Q.
Staff,

etc.?
Ni paber

3. To what unit, e.g., Brigade,Battalion, Company,
etc., wereyou attached?

Complaci Cheain Moala. Co U Epad. Apain

4. Did youtake part in the Rising?
fene an map, acaboil

Zneamane

5. Wereyou in uniform? Ni pabar

6. What wasyourrankor officeat thecommencement
of the Rising?

fó capracin

7.

When

andby whomwereyou appointed?
Complaci Cluain. Moala. Aibpeain 1914

8. Wasyourrank alteredduringthe Rising?

In whatcircumstancesand by whom? Niop Arpinzons
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9. What postsor officesdid you hold previously?

10. Who werethe officersof your Brigade,Battalion
andor Companyimmediatelyprior to andduring
the Rising?

PiapezoMar Canna Caraopboi Co. Uobpai Gromm

AroinpeagUo dpvoicoin. Copraon. Cluain Meala.

11. Which Of your Unit officerstook part in the
Rising?

Niop Zab

12. Who wereappointedto replacethose whodid not
turn out, and by whoseauthority?

Niop Zapla

13. At the time of the Rising wereyou a memberof
the I.R.B.?

Cior

14. If so whatwasyour position? Comdra.

15. When did you join? Zeimpead 1912.

In what Circle? Cluain Meala.

Where did it usually meet? challa 13 Cluain Meala

Who was its centre? Ppoinpias Uo Moaopa

How many memberswere there? Ociage no map prn

Can you give names? Ni peiosp avag

By whomwere youintrodncedand by whomwere
you sworn in?

Bromprage
Ua Meaopa or ioz ipcoi

mè. bi anne aize opm V Chama poime pn.

3.

B THE VOLUNTEERS PRIOR TO THE RISING.

1. To whatextent andin what way weretheI.R.B.
responsiblefor

(a) the formation of the Irish Volunteers,and
blao bo mo

ap Clina 7 e

na(b) thedirectionof its policy?

2. What werethe channeisthroughwhichit exercised
its influence?

Connpad na

7 Cumainn S.,

3. What membersof the I.R.B held key postsin
the Volunteersand howwasthat arranged?

Inzai basbid

Aporn, Uar, Con

Fin I.R.B. a bi map peinai no map Capioaun

4. Did the circumstancesleading to the expulsion
ofMr. JohnRedmond'snomineesfromthe Executive
of the Irish Volunteerson24th September,1914.
haveanybearingontheholdingof theFirstAnnual
Conventionon 25th October. 1914? If so,how?

Nil a fios

5. Hadarrangementsbeenmadeto holdthe Convention
beforethe expulsion?

Nil a fios

6. Did the First Conventionclarify or developthe
statedpolicy of the Volunteersin any way? Nil a fios

How many delegatesat that Conventionwere
membersof theI.R.B?

Nil a
fios

How manyweresupportersofthe Irish Party?

How many weresupportersof SinnFéin, i.e.,
Arthur Griffith'spolicy?

How many had noaffiliation withany political
party?

Can you give names?



2
9. What postsor officesdid you hold previously?

10. Who were the officersof your Brigade,Battalion
and/or Companyimmediatelyprior to and during
the Rising?

Piaper Mar Canna Caraopboi Co Uobpai Gromm

BroinpageUo dpvoicain. Capraon. Cluain Meala.

11. Which of your Unit officerstook part in the
Rising?

Niop Zab

12. Whowere appointedto replacethosewhodid not
turnout, andby whoseauthority?

Niop Zapla

13. At the timeof the Rising wereyoua memberof
the I.R.B.?

Cior

14. If so,whatwasyourposition? Comdra

15. When did youjoin? Zeimpead 1912.

In what circle? Cluain Meala.

Where did it usuallymeet? challa 13 Cluan Meala

Who was its centre? Ppoingias Uo Moaopa

How many memberswerethere? Ocrap no map prn

Can you givenames? Ni feioip avag

By whomwereyouintroducedand by whomwere
yousworn in?

Ppoinpiag
Ua Meaopa a ioz ipeai

bi anne aize opm V Chama poime pn.

3.

B THE VOLUNTEERS PRIOR TO THE RISING.

1. To what extent and in what way were the I.R.B.
responsiblefor

(a) the formation of the Irish Volunteers,and
biao bo mo durpaci

ap bunci 7 cazap
no(b)the directionof its policy?

2. What werethe channelsthroughwhichit exercised
its influence? Conapad no Zacdilze

7 Cumaino S.A.A.

3. What membersof the I.R.B. held key postsinwere the Volunteers,andhowwasthat arranged?
inzoi basCoohibpao

Aporn Uor, Coinaha,

den I.R.B. a Ci map peina, no map Caprao

4. Did the circumstancesleading to the expulsion
ofMr. JohnRedmond'snomineesfromtheExecutive
of the Irish Volunteerson 24th September,1914,
haveanybearingontheholdingof theFirst Annual
Conventionon 25th October,1914? If so,how?

Nil a fios azon

5. Had arrangementsbeenmadeto holdthe Convention
beforethe expulsion?

Nil a
fios azon

6. Did the First Conventionclarify or developthe
statedpolicyof the Volunteersin any way? Nil a fios azon

7. How many delegatesat that Convention were
membersof the I.R.B.?

Nil a fios
azon

How manyweresupportersof the IrishParty?

How manywere supportersofSinn Féin, i.e.,
Arthur Griffith'spolicy?

How man had no affiliationwith any political
party?

Can yon give names?
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8. Between the First Annual Conventionon 25th
October,1914,and the Secondon 31st October,
1915, how often did the GeneralCouncilmeet?

Are the minutes of these meetingsavailable?Nil
a fios

azon

9 Was generalpolicy discussedat thesemeetings?

How far was there unanimity of outlookwithin
the Councilon policy? Nil

a fios
azon

10. Did theSecondAnnualConventionon31stOctober,
1915, considerpolicy, or clarify it or developit
in any way?

Can yongiveparticulars?
Nil

a
fios

azon

Who led the discussions?

What decisionson generalpolicy were made?

11. SevenG.H.Q postsare mentionedin the reportof
the SecondAnnual Conventionof the Volunteers
of 31st October,1915. Accordingto information
given in various issuesof the Irish Volunteer
and elsewhere,thesepostsand the occupantsof
someof them, were:

J. Chiefof Staff-Eoin MacNeill.

2. Director of Arms-The O'Rahilly.

3. Director of Training-Thomas McDonagh.

4. Director of Military Organisation--P. H.
Pearse.

5. Quartermaster-MichaelStaines.

6. Director of Military Operations

7. Director of Communications

5

According to a Headquarter Bulletin of 19th
December,1914,thisorganisationwasapprovedby
the GeneralCouncilon 5th December,1914, and
put into operationat once.

Twootherpostsarementionedin the samepaper
as also having been created,possibly,at a later
date, viz.:

8. Director of Recruiting-Vice-Comdt. Seán
Fitzgibbon, appointed 14th April, 1915.

9. Chief of Inspection-Capt. J. J. O'Connell.
appointed.November,1915.

Were there other postsof this type on G.H.Q.
Staff, e.g.

10. Director of Engineering.

11. Director of Intelligence.

Can you give a completelist?

12. How and whenwere thesevariouspostscreated?

13. Who were their successiveoccupants?

Zo du de'peas Seairmain ne Cazica 1916, nios

deineap pud
aci ap ipeoip 7 ap comarple ppoinpiage

Ui
dpnarcain,

Cade na n
Zaedcal.

Cluain Meala.

bi
ppoinpiage map

ceann opainn inzac znen sin

obarp. Tà Cunzap urzia aize ceana son

Bureau azar i pui 7 ip ceape peapain ap an

Zcunzge Pn

Seámus O'Néill

29/ 10/ 56.
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C. PREPARATIONSFOR THE RISING.

1. When and in what circumstancesdid you hear
first of the intended Rising?

(a) in the early stagesas a possibleevent Unceall Nodaiz 1915

Appin
7 19/ 4/ 1914(b) asa specificproject.

2. If at a meeting,whoconvenedit?
Ur head

Wheredidit take place?

Who were present?

Who gavethe informationand in what capacity?Ppoinpiage
Un DpnaxainOn what authority washe acting?

bi pi map ceann opainn

3. Did he showyou, or read from, a document?
Uiop ieas bain

if so can you say if a copy can be obtained?

If not, canyoureconstructits text frommemory
or otherwise?

4. Were there any commentsfrom those present
by way of approval,dissentor otherwise,and by
whom?

Did any discussionsfollow?

5. Were the Brigade, Battalion or Company0/Cs
consultedat any time beforethe decisionfor the
Risingwasmade? Nil a fios azon.

If so, what form did that consultationtake

What wastheconsensusof opinion? Na Caipoe Azon 6th
Nad

fonninapWas thereany oppositionor dissent,and, if so,
by whom?

eipze amae

7
6. Wasthe questionof confiningthe Risingto Dublin

everproposedor considered?

Niop Cualer pn

pianIf so,when,where,whowerepresent,and what
wasthe result?

If sucha decisionwasmade, whenandin whatcircumstanceswas it altered?

7. What wasthe influenceof the I.R.B. in bringing
aboutthe Rising?

Ni baincann pn Non
How wasit exercised?

8. Weretheplansspecificallyapprovedbythe
I.R.B.?

Nil a fios azon

9. Was the date decidedon by.that body?
Nil a fios

azon

10. What Authority decidedupon the Rising,and of
whom did it consist?

Nil a fios azonWhen, whereand whowere
present?

11. What wasthe relationof that Authorityto: Ni peioip dom
(a) the SupremeCouncilof the I.R.B.

fpeazna doiabaipn
(b) the Military Committeeat the I.R.B. azrne Ceipzanoak

peo(c) the GeneralCouncilof the Volunteers

(d) the Central Executiveof the Volunteers,and

(e) G.U.Q Staff of the Volunteers
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12. Did that decisioncommit the Volunteersalone,
or did it bind also the four other independent
bodieswhich took part

The Irish CitizenArmy

Fianna Éireann

The Hibernian Rifles

Cumannna mBan.

Ni peioip

dom
an ceip

Vco
dpperzaipe

13. If so, how was this uhified decisionarrived at?

Nil afios
azon

14. If not, who decided separately for these four
bodies?

When,whereandhowwerethe separatedecisions
and the organisationsto whichthey applied,co-ordinated?

15. What stepsweretaken in your Brigade.Battalion
or Companyto preparefor the Rising?

I so blain poine, bios maroeuores azaina ap on Niat

Zape ap Cluain Meala 7
eleaciad pipt 7 towae an

16. Was the approvalof Clan na Gael in the United
Statessoughtfor the Risingor anyaspectofit?

If so,what are the particularsandwhatwasthe
result?

Nil a fios azon

17. Can you giveany informationas to funds or any
otherformof helpsoughtfrom or providedbyClan
na Gael or anyotherbody in the UnitedStatesor
elsewhere? Ni feioip

18. Were any proposalsmadeor consideredfor the
importation of arms from Germanyor the United
Statesas part of the preparationfor the Rising?

If so,where, whenandin whatcircumstances?

Nil a fios azon

9
19. Accordingto available information,the following

was

(a) the compositionof the SupremeCouncil,and

(b) the personnel of the Military Committee.
of the I.R.B. immediatelybeforethe Rising

(a) Compositionof theSupremeCouncil
Chairman.
A representativeof each of the following

sevenareas,one of whom was Chairman

Leinster
Munster diapmuio oloinzpz.Ulster
Connacht
North England
South England
Scotland

The Secretaryandthe Treasurer

Can you say who were the Chairman, the
Secretaryand the Treasurerrespectively?

Who wasthe representativeof eachof the seven
areasjust beforethe Rising?

When were they appointedor elected?

It isunderstoodthat therewerecertainco-options.
Canyou giveany information,includingthe dates
of co-option?

(b)PersonneloftheMilitary Committee:
The followingis believedto have beenthe

personnel!.Canyou confirmor correctthis?

ÉamorinCeannt-Appointed by the Supreme
Council,May, 1915.

Pádraig Pearse-Appointed by the Supreme
Council,May, 1915.

JosephPlunkett-Appointed by the Supreme
Council,May, 1915.

JamesConnolly-Co-optedJanuary-February,
1916.

Thomas McDonagh-Co-opted April, 1916.
The Secretaryof the SupremeCouncil,Seán

McDermott,andtheTreasurer,TomClarke.

These seven signed the Proclamation
of 1916.
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20. Wasit the Military Committeeof the I.R.B. which

decidedupon the Rising?
Nil a fios azon

21. Was it in any way responsibleor subordinateto
the SupremeCouncilof the I.R.B.?

Nil a fios azon

22. Had its decisionsto heapprovedor ratifiedby the
SupremeCouncil?

Nil
a fios

azon

23. Howdidit securecompliancewith itsdecisionsby

(a) the Irish Volunteers, who were technically
an independentorganisation,subjectonly to
their Central Executive and their General
Council,and

(b)the other independentbodieswhich took part
in the Rising,viz.

The Irish Citizen Army
Fianna Éireann
The Hibernian Rifles,and
Cumannna mBan.

24. Who drafted the Proclamationof 1916? Nil a fios
azon

25. On what authority was this done? do

26. On what authority did the seven signatories
purportto signonbehalfof theProvisionalGovernment

of the Irish Republic?
do

27. Who werethe membersof the ProvisionalGovernment?
do

Did they includethe sevensignatories?

How werethey appointed?

11
28. Who was to be the presidentof the Republic,or

the headof the State.underany other title?
Nil afios azon

29. How was he selected,and how washe appointedor to he appointed? Nil a fios azon

30. Have you any informationas to thecircumstancesin which the CountermandingOrder wasissued
by Eoin MacNeill?

Raglar 7

Learsoy.

31. Did he at any time consentto be associatedwith
the Rising either beforeor after the issueof his
CountermandingOrder?

Nil aon

Gruianionage

azam age aon pud.
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D. PLANSFOR THE RISING.

1. Do you know if there was any generalplan for
the wholecountry?

Zamall poine peaeinicin na Cipea 1916 apeiotap Zo

parb as7 Gpzi aniar V beir inzoi air ap prio no type.
2. If therewasone,wasit evercommittedtowriting?

Ni gaeir e

3. Is there a copy extant?

If not, can you recollect what it was?

4. Who drew it up?

Whenand where?

5. What wasits originalformandwhat changeswere
madein it beforeit reachedfinalfrom?

(a) Prior to Eoin McNeill's Countermanding
Order;

(b) Subsequently.

6. What was the plan for Dublin city and county?

Is it on record?

If Not, canyou reconstructit?

7. To whatextent, if any wasit inspiredby that of
Robert Emmet?

8. Did the plan contemplate immobilisation in
buildings?

If not,was suchimmobilisationthe resultof the
CouutermandingOrderor what wasthe purpose?

13
9. Beforethe Risingwere thereany surveys ofthebuildings and areasto beoccupied?

Nil a fios azon

If so,whatwere the natureand extent of such
surveys,andby whomwere they made?

Weretheplansin anyway modifiedas a result?

10. Beforeactualoccupationin EasterWeekwerethese
buildingsor any ofthemreconnoitred? do

11. Were there streetmanoeuvresbefore the Rising?

doIf so,didthe experiencegainedfrom themprove
of valueduringthe Risingand in what way?

12. In drawingup the plans wasinformationsecured
and kept up to date asto British Military dis-positionsdo

If so,from whatsourceand in what manner?

Was the informationso collectedreliable?

13. What distinct functions,if any, wereallotted tothe five separateorganisationswhichtook part in
the Rising?

do

The Irish Volunteers

TheIrish Citizen Army?

Fianna Éircann

The Hibernian Rifles

Cumannna mBan.

14. What was the systemof liaisonor consultation
bywhich this wasarranged?

do
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15. What military postswere decideduponfor occupation,
and what was their military purpose?

16. Were all these.posts occupiedandif not, why
not?

17. What units of the various organisationswere
allotted to each post?

18. In the event of inability to hold the city, were
there any plans for withdrawal to the country?

If so, to where, in what mannerand to what

purpose?

19. How were the activitiesof Dublin and the rest of

Irelandlinked up?

20. How were the country units made aware of the

plans?

What orderswere carriedto the countryfrom

(a) TheVolunteerExecutive tpio papar MacCanna.

(b) TheI.R.B. Tpio diapmend
oloinzpz.

on Thursday, Friday, Saturday of Holy Week,
andon EasterSundayandMonday?

Whobroughtthem? fere mo Euaptoz

cebailidraorb Saraipa

By whom,to whomand wherewerethey sent?
7 domrei ne Cepa

1916On whatdates? 1916

How did the courierstravel?

15

21. Were there written despatches?
Ni

focer iaoIf so,are copiesavailable?

If not, can you recollector reconstructwhat
any of them contained?

22. When the Volunteers were mobilised for
"manceuvres" onEasterSunday,wereyouaware
that a Rising had beenplannedfor that day? Ci a

fios azon.

23. TowhatextentdidEoinMacNeill'sCountermanding
Orderdisorganiseor o'sruptthe plans:

(a) generally? Riave pe bpar din obaip or pao

(b) asfar as youwereconcerned?
peire mo mapap cabad

24. How did you dealwith the situationso created? mprajra.

bi coinne azon zo ni feipe na peairinaine 30
in Ceimip az ful annai iap an epord.

25. In viewof the fact that Eoin MacNeill'sOrderwas
issuedby him as Chief of Staff, what was your
personalreaction to it in your capacity as
a Volunteeror as a memberof any of the other
organisations?

On what groundsdid you make your decision?

bior popra paipe do rozaine iap an Gpze arvise bad

Cuma hom. ciaim map ozlad no feline den I.R.B. me
26. To what extent were the rank and file of

Volunteersas a whole,and of other organisations
which took part in the Rising,aware that they
were going into action

(a) whenthey actuallymobilisedon EasterSunday
beforethe publicationof the countermanding
order and again on Easter Monday after the
publication

dice de Saraipn

tuzad an redlar
dorb

iz Cluain

Meala
Beforehand.



27. Had the Leadersof the Risingany real hopeof a
military victory

(a) Beforethe CountermandingOrder? bperdip

(b)After that Order? If dóca noi parb

or were they satisfiedthat a seriouseffortshould
bemade, evenif it weredoomedfromthebeginning
to he a militaryfailure?

28. What wasthe strengthof theVolunteersin Ireland
at the date of the Rising?

29. In the event of the Volunteersthroughoutthe
wholecountrybeingmobilised,whatpercentagewas
it expectedwould turn out?

30. What wasthe armssituationgenerallythroughout..
the country?

biowappeganra

mair. 32 LeeEupicä Rifles

with
armanetion 25 strot Sorrs alvit 12Levolvess.

Were any units whollyor partly armed with
Pikes? Ni facer lao

Was therea standardPike prescribed? Ni facer é

31. How and to what extentwas it hopedto remedy
lack of armsby

(a) Landings Ni féioip form fpeazpa do rabaipe

do(b)Captures

17

E. MISSIONSABROASD.

1. When and wherewasthe decisionto seek-external
aid first mooted?

By and to whom was it made, and in what
circumstances?

What were the originalproposalsand in what
way werethey subsequentlyalteredor developed?

What action was taken?

2. Were there missionsat any stageto the United
Statesorelsewherein connectionwith theproposals
for the Rising,eitherwith informationor in search
of aid?

If so, who were the envoys?

3. By whomand to whomwere they sent?

4. What messagesdid they carry?

Were they written, and, if so, are originalsor
copiesextant?

5. What weretheir instructions?

What reportsor material were they expected
to bring back or secureand what did they bring
back?

6. How did they travel?

How did they securepassportsand for what
ostensiblepurposes?
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7. Wereany of theseenvoysinterceptedor arrested?

If so,what are the factsthin yourknowledge?

Wasthereanyleakageof informationasa result,
andwhatwerethe results?

8. Were there any commnuicationsbetween the
I.R.B. andthe Clanna Gael in Americaregarding
RogerCasement?

If so,to what purpose?

Are there any originalsor copies of corres-pondence
extant?

9. Did Roger Casementknow of negotiationsfor
externalaid when he went to Americain 1915?

10. Was Roger Casementa memberof the I.R.B.?

If so,by whom,whenand to what Circlewas he
sworn in?

11. Was his visit to Germansauthorisedor approved
bytheVolunteerExecutive,bytheSupremeCouncil
or the Military Committeeof the I.R.B., by Clan
naGaelinAmerica,orby anyotherbodyin Ireland?

12. To what extent werethe I.R.B. or the Volunteer
Authorities aware of his intended missionto
Germany?

13. Did they approve?

14. Where did he get hisfunds?

19
15. Who arrangedhis transport to, and his contacts

in Germany?

16. Did he carry with him any credentials,and, if so,
by whomwerethey signedandto whomwerethey
addressed?

If there any authenticcopyavailable?

17. To whom did he report on his mission,and how
werehisreportstransmitted?

18. Have you any other informationon that matte.

19. What didthosewhosenthim, if hewassent,hop
to secureas a result of his mission,whether
the form of

(a) arms

(b) a military and or navalexpedition;

(c) personnelto train or direct the Volunteers
eitherbefore or duringthe Riisng?

(b) military or naval aid elsewhereto relieve
pressurein Ireland;

(e) post-war diplomaticor other advantages

20. Was Casementawareof the missionof the German
arms ship the "Aud," whenhe decidedto return
to Ireland for Easter Week?
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F. THE VATICAN.

1. Was there any proposalto approachthe Vatican
beforehandin regardto the Rising?

2. If so,where,when,by whomand in whatcircumstances
wasit made?

What decisionwasarrived at?

3. What approaches,if any, weremade? In what
form, to whom,and when?

4. Weretheymadeby letter or byenvoy?

5. If by letter, to whomwasit addressed,andby whom
wasit signed?

Couldyou say if a copyisextant,or if the text
could be reconstructed?

6. If by envoy, who was he and what were his
instructions?

7. Had he credentialsor any otherdocument?
I

If so,what wasit?

By whomwasit signed?

To whomwasit addressed?

Is a copyextant?

If not, couldyoureconstructits contents?
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8. Are copiesof any other relevant documents

available?

9. There isevidencethat CountPlunkettwasinRome
from 13thto 17th April,1916.

Had this any relation to the questionof an
approachto the Vatican?
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G. THE FRAMEWORK OF THE RISING.

1. How and whenwereyoufirst mobilised? dia Saraipn Spn.

Was your unit subsequentlydismissedand
re-mobilisation?

Maidip dè

domnaiz fuapierWas therea fallingoff in.the attendanceat the
remobilisation? fecal zar voir

le caileIf so, to what extent?

2. Wereyouawareof the purposefor whichyouwere
mobilised,viz., an armedrising? Ciop.

3. In what military postor outpostwereyou in the
Rising?

4. Weretherewith youanymembersof organisations
otherthan your own,e.g.:

The Irish Volunteers?

TheIrish Citizen Army?

FiannaEireann

The HibernianRifles

Cumannna mBan

In eachcasewhowastheir O.C.?

Werethereanymembersof theNationalVolunteers? Ni
parb

5. How did sucha mixingof forcesarise? Nior zapla

6. What wasthe total garrisonofyour post?

How many were in uniform and of what
organizations?
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7. To what Battalions; Companiesor other units

did they belong?
Coniplaci Cluain Meala.

8. From whom,and iii what mannerdid youreceive
your instructionto occupythe postor postsyou
did?

Opin Ceil

9. Was it in writing? ni pab.

If so,haveyouthe orderor a copyof it, or can
you reconstructit?

If verbal, what were its terms?

10. What was the military purposeof your post?

What stepswere taken to put that purpose
into effect?

11. What stepsweretaken to fortify and defendthe
post itselt?

12. What street barricadeswere built, where,and o
what materials?

Were For what particular purpose?

13. How were communicationsto be maintained
betweenyour post and outpostsand with other
posts?

14. Were they put into operation and were they
effective?

Nior cuipeaò.
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15. If there was a breakdown,what was the cause?

16. What were the consequences?

17. Can you say what were the civilian occupations
of the membersof your unit whowereout in the

Rising?

Cléipiz popa Saoip. Ciomaio! Saoip cloice

pip-orbpe. Péinreipi of deánroipi (Coach

Biolders
7 jmap prn
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H. ARMS.

1. How were the membersof your unit armed in

Easter Week?

Couldyou give an estimateas to the numbers
whowerearmedwith

(a) Serviceor other rifles fifing .303 ammunition,
includingcarbines;

32

(b) Howth rifles;

(c) Other riflesof calibreother than .303

(d) Shotguns; 25

(e) Revolversand automaticpistols; 12

(f) Pikes

2. How many had bayonets?

Were there any shot-gunbayonets?

3. What typesand quantitiesof explosivesincluding
grenadeswerein your unit?

Ni parb

How were they intendedto he used?

How and when were they actually used?

4. If any memberswere armed with shotguns,was
that dueto shortage,ofotherweapons,orwerethey
soarmedfor a particularpurpose? Ni head

5. Were there any ammunition or grenadesmade

during the Rising? Niop Deincaò

If so,how,when,where,by whomandwith what

equipment?
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6. What percentageof the total available arms in

yourunitwasactuallybroughtout inthe Rising?
Cuipeaò ibpolac apip iad eparnòna Fomnaiz

7. Did shortageof ammunition occur during the
Rising?

If so, what weaponswere affected by the
shortage?

What wastheeffecton the militaryeffectiveness.ofyour post?

8. Wereany armslost in action?
Niop carlleao

9 Wereany armscapturedfrom the enemy? Niop zabas

10. What, andthroughwhatchannel,werethecontacts.
with Germanywhich led to the despatchof the
armsship, the "Aud"? nil

A
fior

azon

11. What wasthe extent of its cargo?

12. What areasorunits wasit intendedto arm with
the weaponswhichit carried?

13. If thesearms hadbeenlanded, whatdo youthinkwouldhavebeenthe resultofthemilitary effective-ness
of the Rising?

do bead áp ndóraim azaina leip an

Gpze Amoe do beiz zo buaòai
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I. WIRELESS.

1. Were arrangementsmade before or during the
Rising to usewirelessfor the purposesof

Nil aon

eolar azan

(a) Broadcastingnewsof the Risingto the world;

(b)Contactingthe Germanarmsship;
or

(c) for any otherpurpose.

2. Who was responsiblefor these arrangements?

3. How wasequipmentprocuredor tobe procured?

4. Was there trained personnelto operateit?

Canyougive details?

5. It isunderstoodthat themissionof theparty which
met with the accident at BallykissanePier,
Killorglin, on Good Friday night, 21st April.
was to removethe equipmentfron the Wireless
Schoolat Cahirciveenfor useelsewhereand to set
fire to the building.

Have you any informationon this mission Nil
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J. ENGINEERING.

1. In Dublin,party wallsbetweenhouseswerebroken
throughto facilitatecommunicationandmovement,
and loopholeswerealsomade.

Nil
aon

eolar
azan

Who selectedthe pointsfor thesepurposes,and
whodid the actualwork?

2. What trainingwas there in preparationfor this?

3. Were thesecommunicationor loopholepoints,or
any of them, selectedbeforethe Rising,or were
decisionsmadeonthespot?

4. What equipmentwasused? How and wherewas
it acquired? Was any of it preparedbeforehand
and broughtin?

5. It Hasbeenstatedthat an effort wasmadeto blow
up NelsonPillar.

Is this true?

If so,wasit part ofany plan?

What wasthe purpose?

What precautionswere taken to prevent damgage
to the G.P.O.and otheroccupiedbuildingsin the

immediate vicinity?

6. What wasthe reasontheattemptfailed,if it were,
in fact, made?
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K. FLAGS.

1. Wasanyflaghoistedoveranybuildingor elsewhere
in your Niop Cuipeaó

2. If so,what wasits design,e.g., tricolourof green,
white and orange,or greenflagwith harp, etc.?

3. If a tricolour,werethebands

(a) vertical, or

(b) horizontal?

In the caseof (a), whichcolourwasnext to the
pole?

In the caseof (b),whichcolourwason top?

4. Where was the flag obtained,or who madeit?

5. What were its approximatedimensions?

6. Of what materialwas it made?

7. Whobroughtit intotheRising,andtowhatorgani-sation
or unit washe or she,attached?

8. Who hoistedit?

9. Whereexactlywasit hoisted?

In the caseof a building,give the exact spotif
possible.
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1O. Was there an existingflag pole,or had oneto be
improvised?

11. What happenedto the flag at the terminationof
the Rising?

Was it left flying, and what wasits ultimate
fate?

Wasit takenaway, and if so,by whom?

Is it still in existence,and canyousay whereit
is now?

31.

L. RAILWAYS AND. SHIPPING.

1. Were there any plansto immobolisethe railways
in Dublin or othervariouspointsin the country?

Nil aon

eolar azanBy what meanswasit proposedto do this?

To what extent were the planscarriedout and
to what extent werethey effective

2. Was it proposedin any circumstances
railwaysas part of the Rising?

3. Were there,any plansto seizeor immoboliseship-ping
or to prevent the approach of shipping

duringthe Rising?

If so,whatwerethey and to what extentandto
what effectweretheseplansput into operation?

M.-FOOD.

1. Were theVolunteersandothersinstructedto bring
rationsor foodwith them whenmobilisedfor the
Rising?

a days' ralions

2. Wasthisordergenerallycompliedwith? Niop záo

3. For howlongwasthis supplyexpectedtolast?

How longdid it last?
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4. How were bread and other foodobtainedduring
the Rising?

Niop
záo

5. How wascookingdone?

6. Who weredetailedfor this work?

7. In generalwhat type of meal was provided?

8. Were thereany difficultiesaboutwater supply?

What precautions,if any, were taken against
failure of supply?

N.-FIRE.

1. What measureswere taken to deal with fire?

2. Did occasionariseto usethem?

Niop
erpizIf so,were they effective?

If not, why were they ineffective?
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O. CLERGY.

1. Was your garrisonor unit visitedat any time by
Clergymenof any denomination? Niop Záo

2. If so,can you give their names,parishes,Orders
or other identificationparticulars?

3. What did they do?

4. Howoftendideachvisit,andhowlongdidhestay?

5. Were any of them presentat the surrender?

If so,what part did they take

P.-CASUALITIES.

1. Have you any informationas to casualitieswhich
occurredin yourpostor unit, with names,etc.? Niop

zápla

What were the chief cause?

2. Were there any casualitiesdue to accidentsor
other non-militaryactivity?

3. What arrangementswere plannedbeforehandto
deal with casualities?

Ceipe no zpnip a
parb

Cleaciao beaz
Céao Cabpoi aca

4. What proportionoftheparticipantscarriedfirst-aid
equipment? bape

Were they trained to useit?
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5. What medicaland surgicalaid was providedfor
in advanceas regardsequipment,suppliesand
personnel? fiop beozan

Were thesearrangementscarried out?

Werethey effective?

6. Was any medicalor first-aidassistancesoughtor
receivedfrom outsideorganisations,or from in
dividualdoctorsor first-aid personnel? Niop zao

Was it refusedin any instance?

7. Were therefirst-aidstationsset up in yourarea?
Niop

deincao

Wherewere they located?

How were they equipped?

How werethey manned?

Did they servetheir purpose?

8. Were there,any efforts to contacthospitals,and
with what result?

Niop zad
Were there any refusalsby hospitalsto receive

casualtiesor otherwiseto renderaid?

9. Was there any instanceof failure on either side
to respectthe RedCrossthroughmisunderstanding
or otherwise?

do

10. Were any woundedvolunteersor membersof the
other organisationstaken in for treatment by the
British Army Medicalservices?

do

Were thereany casesof refusaltogivemedical
aid?
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Q.-LOOTING.

1. Did lootingoccurin yourarea to anextent which
requiredactionby the garrison? Niop zapla

R.-PRISONERS.

I. Were any prisonerscapturedby the British?

If so,howandwhereandin whatcircumstances?

anznai zabioil

nuay do bi
zai

nio tape
To what unitsdid they belong?

What were their ranks?

Wereany of themwounded?

2. Wereany Britishmilitary captured?

Developthis as in 1.

Wherewere they kept until the surrender?

S.-VOLIJNTEERS FROM GREAT BRITAIN.

1. To what extent wasthe ConscriptionAct in Great
Britain responsiblefor the comingto Ireland of
volunteersfrom Liverpool,Glasgow,Londonand

or otherwise? othercentresin Great Britain?

Nil Aon eolar

azan.

2. Are thereany figuresandnamesavailable?

3. Did they cometo Ireland oninstructions?

If so, from whom?
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4. How were they absorbedinto the generalbodyof
the Volunteersin Ireland?

5. What wastheir relation to the Kimmagegarrison
in Dublin, which seemsto have beencomprised
largelyofsuchmen?

6. Whatwas the purposeof that garrison?

What wereits relationsto the generalorganization?

7. When they decidedto cometo Ireland, were the
plans for the Rising so far advancedthat they
couldhavehad knowledgethat the Risingwasto
take placeand the approximatedate of it?

8. How didthey learn thesethings?

T.-THE SURRENDER AND AFTERWARDS.

I. How did you first learn of the surrenderof posts
other than your own?

Niop záo

duinn

Zabaipe
peg

map

ni pebainap

amurz
2. Whobroughtthe message?

To whomwasit given?

If in writing,is it extant?

If not, is there acopy availableor could you
reconstructit?
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3. Is the story of the surrenderor demobilisationOf
your Unit onrecord?

If so, where?

If not, couldyouput it onrecordfor the Bureau?

4. Is thestoryof subsequenteventsup to the genera1
releasefrom prisonon record

If so,whereis it to befound?

If not, couldyouput it onrecord?

U.-CONVERSATIONS, etc.,WITH EXECUTED
LEADERS.

1. Had youanyconversationsor correspondencewith
any of the executedLeadersprior to or duringthe
Rising,orafterthesurrender,which,inyouropinion
shouldbe placedon recordas part of the history
of the period?

Ni
parb

Have you any of the correspondence,or do you
knowwhereit can beobtained?

V.-TEE STORY OF YOUR UNIT.

1. Is there any authenticaccountof the happenings
in your area in 1916publishedor unpublished,or
elsewhereon record?

If so,whereisit andwouldyouconsiderit necessary,
in the interestsof accuracy,completionor

clarification,to supplementit or commenton any
aspectof it?

2. If there,is no such record extant, would it be
possiblefor you to prepare.sucha recordfor the
Bureau?

Zá map of cabail zpeamaire azan
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W.-MISCELLANEOUS.

1. Would it be possibleto give any estimateof the
proportionof the membersof the Irish Volunteers
whotookpart in the Risingwhowerealsomembers
of non-militaryNationalorganisations,suchasthe
GaelicLeague,G.A.A., etc,?

2. To what extent waswritten or oral Irish usedin
the Volunteerandalliedorganisations:

frop beazon

(a) in officialcommunicationsor orders;

(b) in training

(c) in ordinaryconversations;idip

(d) at meetingsof the GeneralCouncil,theExecutive,
G.H.Q.,or ofBrigade,BattalionandCompany

officers.
Niop deinead

npaio denn
zacoilz

X-DOCUMENTS.

1. Have you any originaldocumentsor photographs
of suchdocuments,hearingon any aspectof the
Rising?

this connectionseethe Bureau'sLeaflet of
January,1948.


